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SKUPSTINI CRNE GORE

Na osnovu clana 73 stav 5 Poslovnika Skupstine Crne Gore, Odbor za ekonomiju,
finansije i budzet Skupstine Crne Gore, sa 57. sjednice, odrzane 28. marta 2025. godine,
podnosi:

IZVJESTAJ

sa konsultativnog saslusanja na temu: „CIJENE U TRGOVACKIM LANCIMA".

Sjednici su, po pozivu prisustvovali:

- Nik Gjeloshaj, potpredsjednik Vlade Crne Gore za ekonomsku politiku i
ministar ekonomskog razvoja;

- Vladimir Jokovic, ministar poljoprivrede, gumarstva i vodoprivrede;

- Dragan Damjanovic, predsjednik Savjeta i Nebojsa Jovovic, direktor Agencije
za zastitu konkurencije.

- Dragan Kujovic, potpredsjednik i Dordije Goranovic, clan Upravnog odbora
Privredne komore Crne Gore;

- Slobodan Mikavica, predsjednik Unije poslodavaca Crne Gore;

- Vasilije Kostic, predsjednik Crnogorskog udruzenja poslodavaca; i

Takode, sjednici su ispred pozvanih ministarstava prisustvovali:

- Biljana Peranovic, generalna direktorica Direktorata za poreski i carinski
sistem u Ministarstvu finansija;

- Milos Miskovic, generalni direktor Direktorata za makroekonomske i fiskalne

analize i projekcije u Ministarstvu finansija.

Predsjednik Odbora, Boris Mugosa, podsjetio je da je Odbor, u skladu sa

odlukom Odbora sa 54. sjednice, odrzane 18. marta 2025. godine, a polazeci od
njegovog predloga, donio odluku o odrzavanju navedenog saslusanja.

Takode, obavijeslio je Odbor da je minislar finansija, Novica Vukovk, iz

opravdanih razloga, najavio odustvo sa sjednice. Takode, obavijestio je Odbor da su
predstavnici NVO „Centar za zastitu potroSaca", najavili odsustvo sa sjednice zbog
ranije preuzetih obaveza i nemogucnosti da prisustvuju sjednici.



Pozvani gosti obratili su se Odboru, te saopstili svoje videnje u odnosu na temuI

saslusanja.

Potpredsjednik Vlade Crne Gore za ekonomsku politiku i ministar ekonomskog
razvoja, Nik Gjeloshaj, informisao je Odbor
ekonomskog razvoja i mjerama koje su preduzete u prethodnom periodu. Podsjetio je i
na rast inflacije u periodu prije formiranja 44. Vlade Crne Gore, globalne poremecaje i
nestabilnosti, sto je sve uzrokovalo izazove na crnogorskom trzistu, a na sta je Vlada
reagovala kroz sprovodenje odredenih mjera u pravcu zastite standarda gradana.
Ukazao je da je porez na dodatu vrijednost na osnovne zivotne namirnice 7%, da je
Vlada formirala koordinaciono tijelo koje se bavi navedenim izazovima i da ce se u

2025. godini fokusirati na prehrambenu industriju, u smislu podrske proizvodnji.
Iskazao je misljenje da treba nastaviti sa daljom, vecom, podrskom za Agrobudzet i
jacanje konkurentnosti crnogorske privrede. Takode, naveo je da se u dijelu potrebe
formiranja robnih rezervi ocekuje finalizacija analize koja ce pokazati opravdanost
formiranja istih i u tom pravcu predlaganja odredenog zakonskog rjeSenja, kao i
podjsetio na internet stranicu www.cijene.me, putem koje potrosaci mogu uporediti
cijene artikala u trgovackim lancima u Crnoj Gori.

nadleznostima Ministarstva

Ministar poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede, Vladimir Jokovic, ukazao je da je
Crna Gora uvozno zavisna i da se ta cinjenica mora imati u vidu prilikom preduzimanja
ili definisanja odredenih mjera. Obavijestio je Odbor da je, juce, usvojen Agrobudzet,
koji je za oko 5 miliona eura veci nego 2024. godine, kada je iznosio oko 62 miliona eura.
Takode, podsjetio je da u Crnoj Gori ima oko 3400 korisnika starackih naknada, a sto na

godisnjem nivou znaci izdvajanje oko 15 miliona eura za ove potrebe. Naveo je i da,
ulaskom u EU, Crna Gora, mnoge mjere nece modi koristiti. Ministar Jokovic, iznio je
brojne podatke vezane za resor kojim upravlja i podsjetio na stanje stocnog fonda u
Crnoj Gori, sredstva koja se obezbjeduju iz IPARD 1, 2 i 3 i si. Apelovao je da se kupuju
domadi proizvodi i da se na taj nacin pomogne domada privreda.

Generalni direktor Direktorata za makroekonomske i fiskalne analize i projekcije u
Ministarstvu finansija, Miroslav Miskovic, naveo je da je, u 2024. godini, inflacija u
Crnoj Gori iznosila oko 3,3% i da je u padu, da je u prethodnom periodu znacajno
smanjeno poresko opteredenje na rad i podsjetio na mjere Vlade i mjere definisane
Fiskalnom strategijom Crne Gore za period 2024 - 2027. godine. Takode, istakao je
podatak da se u Crnoj Gori oko 40% sredstava domadinstava trosi na hranu, dok je ovaj
odnos u zemljama EU oko 20%. Takode, obrazlozio je i akciznu politiku na gorivo.

Predsjednik Savjeta Agencije za zastitu konkurencije, Dragan Damjanovic,
informisao je Odbor o nadleznostima i aktivnostima koje Agencija sprovodi, kao i dao
odgovore i pojasnjenja na konretna pitanja poslanika, koja su se odnosila na zastitu
kokurencije, ranije aktivnosti Agencije vezane za trziste elektronskih komunikacija,
kapacitete Agencije i si. Takode, obavijestio je Odbor da se radi na izmjenama Zakona o
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zastiti koiikurencije, kojim ce se, izmedu ostalog, definisati sira ovlascenja Agencije.
Iskazao jc sprcmnost da Agencija na konkretne predloge ili zahtjeve poslanika, pruzi

sve neophodne informacije.

Predsjednik Crnogorskog udruzenja poslodavaca, Vasilije Kostic, izmedu ostalog,

iskazao je stav da se od strane Vlade vodi pogresna politika prema privredi, da

trgovacki lanci nijesu odgovorni za rast cijena i da postoji, neopravdano, negativna
percepcija prema crnogorskim poslodavcima. Takode, iskazao je misljenje da nedavni
pozivi na bojkot trgovackih lanaca nijesu opravdani. Naveo je i da postoji problem
gledanja na kratak rok od strane donosilaca odluka. Misljenja je da ne treba ogranicavati
cijene, vec da su neophodne socijalne mjere.

Potpredsjednik Privredne komore Crne Gore, Dragan Kujovic, iskazao je misljenje da
je neophodno sprovesti dugorocne mjere u cilju kreiranja povoljnog poslovnog
ambijenta i zastite standarda gradana, imati kontinuiranu komunikaciju sa privredom,
kao i podsticati domacu proizvodnju i koriscenje domacih proizvoda. Ukazao je na
podatak da je svega 14% uvoza pokriveno izvozom, kao i podsjetio na odredene
promotivne aktivnosti PKCG u dijelu promocije domacih proizvoda i njihovog
koriscenja. Takode, naveo je da trgovacki lanci nijesu kreatori visokih cijena.

Clan Upravnog odbora Privredne komore Crne Gore, Dordije Goranovic, iskazao je
misljenje da se u javnosti digla prevelika buka u dijelu koji se odnosi na cijene u
trgovackim lancima, i dao uporedne podatke za cijene odredenih proizvoda, kao sto su

mlijeko, meso, voce i povrce, u Crnoj Gori i zemljama regiona. Iskazao je misljenje da
treba dati veci znacaj domacoj proizvodnji i u tom pravcu sugerisao da se sagleda
mogucnost smanjenja poreza na dodatu vrijednost na voce i povrce, kao i na mesne
preradevine.

Predsjednik Unije poslodavaca Crne Gore, Slobodan Mikavica, podsjetio je da su
odredeni problemi poceli jos od pandemije COVlD-19 i da su nastavljeni globalnim
poremedajima. Ukazao je i da, kada dolazi do smanjenja cijena, to se u zemljama kao sto

je Crna Gora, de§ava sporije u odnosu na neke druge zemlje, iz razloga ogranicenja
kakvih nema u zemljama EU. Takode, iskazao je misljenje da se u dijelu limitiranja
cijena, treba ograniciti samo na osnovne zivotne namirnice, da je potrebno kontinuirano

raditi analize i imati razgovore sa privredom. U dijelu koji se odnosi na rast profita
trgovackih lanaca, naveo je da to nije uslovljeno rastom cijena, vec ekonomijom obima i
prometom. Podsjetio je i na udruzenje malih trgovaca, koje nastavlja da se smanjuje, kao
i da treba sagledati mogucnost da se, u toku sezone, iznade model za rad tokom

nedjelje.
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U raspravi su ucestvovali poslanici; Mirsad Nurkovic, Mihailo Andusic, Tonci

Janovic, Sladana Kaluderovic, Drazen Petrie i Boris Mugo§a.

II

Tokom rasprave, clanovi Odbora bill su
stavove na temu: „Cijene u trgovackim lancima".

S obzirom da se 57. sjednica Odbora snimala fonografski, zapisnik sa sjednice ce
sadrzati audio zapis, a u ovom izvjestaju navodi se suStina preovladujucih misljenja,
stavova i oejena, koje se mogu rezimirati na sljedeci nacin:

prilici da iskazu svoja gledista i

- Cijene odredenih proizvoda u zemljama regiona su nize nego u Crnoj Gori i

neophodno je sagledati razloge ovih odstupanja, kao i izraditi analize iznosa

prihoda po osnovu poreza na dodatu vrijednost, akeiza, carina i ostalih dazbina.

- Cijene prehrambenih proizvoda treba da budu u fokusu i neophodno je sagledati
smanjenje stope poreza na dodatu vrijednost na iste.

- I pored velike uvozne zavisnosti, rast inflacije u Crnoj Gori u prethodnom
periodu nije bio samo rezultat uvezene inflacije.

- Potrebno je definisati konkretne mjere u pravcu zaStite standarda gradana i
jacanja konkuretnosti ernogorske ekonomije.

- Potrebno je da Ministarstvo finansija, prilikom definisanja i predlaganja izmjena
poreske politike i ostalih znacajnih zakonskih akata, saslusa predloge i sugestije
predstavnika privrede i trgovackih lanaca, posebno imajuci u vidu ^injenicu da u
ovom sektoru radi preko 10.000 zaposlenih.

- Potrebno je da Vlada sagleda moguenost smanjenja akeiza na gorivo, a sto je, kao
moguenost, predvideno Zakonom o akeizama.

- Velika uvozna zavisnost i lo§ trgovinski bilans posljedica je visedecenijskog
nasljeda.

- Bojkot trgovackih lanaca u Crnoj Gori i u zemljama regiona i sire, dao je
odredene rezultate.

- Neophodno je da Agencija za zastitu konkureneije usmjeri aktivnosti na pracenje
stanja kod trgovackih lanaca i sagleda da li u ovom sektoru postoje nedozvoljena
ponasanja.

- Potrebno je, kroz izmjene zakonske regulative, sagledati moguenost propisivanja
visoeijih kazni za kartelske sporazume, kao i nastaviti sa jacanjem kapaciteta
Agencije za zastitu konkureneije i inspekeijskih organa.

- Posmatrajuci rast iznosa profita koje trgovacki land u Crnoj Gori ostvaruju iz
godine u godinu, neophodno je sagledati, uz ukljucivanje relevantnih nadleznih

organa, da li je rast profita uzrokovan tzv. „dogovornom ekonomijom" ili je isti
izazvan realnim stanjem na trzistu i unapredenjem kvaliteta i procesa
poslovanja.

- Potrebno je unaprijediti regulaciju trzista i oja^ati aktivnosti nadleznih organa u
pravcu daljeg smanjenja sive ekonomije.

- Na trzistu Crne Gore, gdje postoje monopli, potrebno je sagledati opravdanost
formiranja drzavnih kompanija.
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- Iznos sredstava opredijeljen Zakonom o budzetu Crne Gore za 2025. godinu, za
jacanje konkurentnsoti privrede je nedovoljan i potrebno ga je znacajno povecati.

- Kreditna zaduzcnost gradana je dostigla istorijski nivo i taj podatak je
indikativan.

- Donosioci odluka, u saradnji sa svim zainteresovanim stranama, treba da rade na

diverzifikaciji ekonomije, kao i na devirzifikaciji poreske politike, posebno
imajuci u vidu direktne i indirektne poreze.

- Unapredenje domace proizvodnje i promocija domacih proizvoda, uz pomoc
trgovackih lanaca, doprinijece jacanju konkurentnosti crnogorske privrede.

Odbor je na 60. sjednici, odrzanoj 24. aprila 2025. godine, povodom odrzanog
konsultativnog saslusanja na temu: „Cijene u trgovacim lancima", sa osam glasova
utvrdio sljedece:

za

OCJENE I STAVOVE

Odbor za ekonomiju, finansije i budzet Skupstine Crne Gore:

a) Ocjenjuje da je neophodno preduzeti dodatne mjere i akcije u pravcu zaStite
standarda gradana i obezbjedenja funkcionisanja sto boljeg poslovnog ambijenta.

b) Ocjenjuje da je u komunikaciji Vlade Crne Gore (u daljem tekstu: Vlada),
udruzenja poslodavaca i trgovackih lanaca, nepohodno definisati konkretne

korake u pravcu sistemskog rjesavanja problematike visokih cijena.

c) Poziva Vladu da razmotri smanjenje slope poreza na dodatu vrijednost na voce i
povrce, sagleda mogucnost smanjenja ovog poreza na mesne preradevine, kao i

sacini analizu opravdanosti akcizne politike na ostale proizvode.

d) Ukazuje da je neophodno povecati podrsku domacoj proizvodnji kroz izdvajanje
vise sredstava u Budzetu drzave, za podrsku jacanju konkurentnosti crnogorske
privrede i nastavku veceg izdvajanja sredstava za Agrobudzet.

e) Poziva Vladu, da u saradnji sa trgovackim lancima, sagleda mogucnost da
pozocioniranost rafova sa domacim proizvodima bude na sto vidljivijim
mjestima u trgovackim lancima.
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f) Poziva trgovacke lance da, ukoliko im to dozvoljava njihova organizacija rada i
prostorni uslovi, obezbijede da u vecim prodajnim objektima postoje posebni
prodajni prostori za proizvode sa ogranicenim cijenama.

g) Ocjenjuje da je narednom periodu, potrebno omoguditi pradenje promjena
cijena prozvoda na nacin da trgovac uz trenutnu maloprodajnu cijenu jasno
naznaci i prethodnu maloprodajnu cijenu proizvoda iz odredenog perioda ili na
tacno odredeni dan.

h) Poziva zainteresovane strane da, uz pomoc udruzenja poslodavaca u Crnoj Gori,
u lancu uvoznika, distributera, maloprodaje (trgovadkih lanaca), sagledaju
prostor za dalju korekciju odredenih stavki i troskova, sa ciljem obezbjedivanja
povoljnijih cijena za krajnje potrosace.

Odbor ce, ocjene i stavove, dostaviti:

- Vladi Crne Gore,

- Ministarstvu ekonomskog razvoja,
- Ministarstvu finansija,

- Ministarstvu poljoprivrede, §umarstva i vodoprivrede,
- Agenciji za za§titu konkurencije,
- Privrednoj komori Crne Gore,
- Uniji poslodavaca Crne Gore,

- Crnogorskom udruzenju poslodavaca, i
- NVO „Centar za zastitu potrosaca".

^EPSTEDNIK ODBORA

ris Mugosa

o

/
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